
REACTIES EN RECENSIES

, toezegging van vèrgaande staatsrechtelijke hervormingen kwam pas met de
rede van de Koningin in december 1942 - dus toen het te laat was.

Wat de beoordeling van de ontstane situatie zowel als van de toekom-
stige structuur betreft, gingen Thamrin en Verboom dan ook allerminst
"arm in arm". Onder "zelfbestuur" verstonden zij heel verschillende
dingen ...

Dat de Volksraad géén "volwassen" parlement was, erkent Brugmans in
feite zelf, door te stellen dat "in een oosters land met een pluriforme
bevolkingsopbouw" een volwaardig vertegenwoordigend lichaam - waar-
voor de Gapi met zijn leuze Indonesia Betparlemen ijverde! - vérgaande
politieke eonsequenties met zich mee zou brengen. Maar dat hij als
argument voor die "volwassenheid" hanteert, dat in het huidige Indonesi-
sche parlement ook benoemde leden zitting hebben - vergeleken met het
Indonesisch parlement van ja-knikkers onder Suharto's "Nieuwe Orde"
was de Volksraad inderdaad nog een pronkjuweel van democratie!

En dan wordt er, als blijk van die "dekolonisatie", verwezen naar de
gouvernementsdienst, waarbij "steeds meer Indonesiërs de hogere en
hoogste ambten bezetten". Ik herinner mij nog, welke moeite het mij kostte
om, als lid van de plaatsingscommissie aan de Rechtshogeschool te Batavia,
nà mei 1940 voor het eerst althans enkele van onze afgestudeerde jonge
Indonesische juristen op de departementen geplaatst te krij gen.

Ook wat betreft het welvaartsniveau van de inheemse bevolking valt op
Brugmans' betoog heel wat aan te merken. Op Java was in de jaren dertig,
toen zowel Brugmans als ik in Nederlands-Indië werkten, die welvaart
beslist niet groeiende! De wereldcrisis heeft de Javaanse bevolking heel
ernstig getroffen; en aan het eind van de jaren dertig werd in tal van
budget-onderzoekingen, en met name in het grote Koeliebudget-onder-
zoek - door De Jong wel degelijk vermeld! - zeer ernstige armoede en
ondervoeding bij een groot deel van de Javanen vastgesteld. In de
uitgestrekte suikerstreken van Midden- en Oost-Java werd een gemid-
delde calorie-consumptie van nauwelijks 1300 aangetroffen. Een "redelijke
hoeveelheid voedsel"?

Ook in demografisch opzicht is Brugmans' kritiek niet steekhoudend.
Het sterftecijfer in Nederland was in 1900 circa 16 pro mille (J. H. de Haas,
Kindersterfte in Nederland (1956) 12). Daartegenover wordt het sterftecijfer
voor Java op het eind van de jaren dertig door de bekwame demografen N.
Keyfitz en Widjojo Nitisastro geschat op circa 23 pro mille, dus een stuk
hoger. Daarbij moet men nog in aanmerking nemen, dat de bevolking van
Java qua leeftijdsopbouw veel jonger was dan die in Nederland aan het
begin van deze eeuw, zodat, berekend per leeftijdsgroep, het verschil in
sterftekans nog veel groter was dan in ons land omstreeks 1900.

In de Buitengewesten was in tal van streken de welvaart inderdaad
groeiende, vooral door de bloei van de inheemse bevolkingsrubber-cul-
tuur. Maar in plaats van deze bloei te bevorderen, heeft de Nederlands-


